
گروه خبر: روز گذشــته شنبه 26 خرداد 1403 مســعود پزشکیان کاندیدای 
اصلاح طلب چهاردهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری برای افتتاح ستاد 

انتخاباتی خود در قم و همچنین دیدار با مراجع تقلید عازم این شهر شد.

در شأن مردم نیست که کمیته امدادی اداره شوند  �
او در این سفر با حضور در منزل آیت الله جوادی آملی، با او دیدار و گفت وگو 
کرد. جوادی آملی در بخشــی از اظهارات خود در این دیدار گفت: »... ما مردم 
ایران، مردمی بزرگ و بزرگ زاده هســتیم، ما نه یعنی حوزوی ها و دانشگاهی ها، 
بلکه تمام مردم ایران، چون شناسنامه داریم، تاریخ داریم، جغرافیا داریم و کشوری 
که دارای تاریخ و جغرافیا است، بزرگ است، شما در هر کجای ایران قدم بگذارید، 
اثری از آثار باستانی می بینید برخلاف کشوری مانند آمریکا که دارای جغرافیا و 
آثار باستانی کهن نیست، لذا شأن این مردم بزرگ این نیست که کمیته امدادی 
اداره شوند!« او ادامه داد:»... با فهم، عالم را اداره و استفاده کنید. اداره جهان 
در هیج کجای عالم با فشار ممکن نیست، بلکه با مِهر اداره می شود! مردم ستون 
دین هستند. در فرهنگ قرآن، ملّتی که جیبش تهی و کیسه اش خالی است، 
این ملّت فقیر است. فقیر به معنای گدا نیست، فقیر به کسی می گویند که ستون 
فقراتش شکسته است. ملتی که ستون فقراتش شکسته است این قدرت قیام 
ندارد و نمی تواند روی پای خود بایستد، لذا باید با ایجاد اشتغال و کار، فقرزدایی 
کرد و با سر و سامان دادن به اقتصاد، کاری کرد تا این ستون محفوظ بماند و ملت 
بتواند روی پای خود بایستد.« جوادی آملی تاکید کرد:»... وقتی دین ما حتی 
اجازه فریب و دروغ به حیوان را نمی دهد به طریق اولی اجازه فریب مردم با وعده 
و تبلیغ دروغ را نمی دهد. باید جلوی اختلاس و فســاد گرفته شود، جامعه اگر 
ببیند که مشکلات در بخش های مختلف اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی حل 
شده و استقلال کشور محفوظ است، آنها نیز قانونمندانه رفتار می کنند و به قانون 
احترام می گذارند. لذا مسائلی مانند حجاب و این موارد با فشار حل نمی شود 

بلکه باید همه سعی کنیم که نه بیراهه برویم و نه راه کسی را ببندیم!« 

به بیراهه رفتیم �
در ادامه پزشــکیان به دیدار سیدحسن خمینی رفت و درباره هدف خود از 
حضور در انتخابات ریاست جمهوری توضیح داد:»هدف من »اصلاح« بر مبنای 
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چند روز قبل محسن منصوری، معاون اجرایی دولت سیزدهم و رئیس 
ستاد انتخاباتی جلیلی با انتشار نامه ای با امضای سیدابراهیم رئیسی، 

خواسته یا ناخواسته از ارائه گزارشی به رئیس جمهور در تاریخ 1400/10/۵ 
با عنوان »نبود سازوکار اطمینان بخش برای نظارت بر میزان تولید، برداشت، 
توزیع و مصرف نفت و گاز و ماده واحد پیشــنهادی« از سوی سعید جلیلی 
خبر داد. 26 مرداد 1400 نیز نشست مشترک کارگروه نفت و گاز دولت سایه 
جلیلی با جواد اوجی وزیر پیشنهادی نفت در  آن زمان برگزار شد و براساس 
گزارش منتشرشده از سوی سایت رسمی جلیلی، راهکارهایی به اوجی ارائه 
شده است. یکی از رسانه های تخصصی حوزه نفت نیز از اوجی و چند مدیر 
ارشد نفتی به عنوان مدیران نزدیک به سعید جلیلی نام می برد. با توجه به این 
شرایط، می توان گفت که تحلیل رسانه ها درباره حمله قالیباف به جلیلی در 

این برنامه تلویزیونی، درست است.  

چه کسی اجازه حراج داده است؟ �
سعید شریعتی، فعال سیاسی اصلاح طلب که پیش 
از این در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر( با احتساب ضرر 
و زیان حاصل از این راهکارها، به این مسئله اعتراض کرده 
بود، به خبرنگار هم میهن گفت: »نفت و منابع طبیعی 
دارایی های سرمایه ای و سرمایه های بین نسلی ما هستند. ما اجازه نداریم برای 
اینکه قدرت حل منازعه با جهان را نداریم و نمی توانیم مســئله تحریم را حل 
کنیم، از دارایی نسل های آینده برای سیاست های خودمان هزینه کنیم. آنچه 
امروز صورت می گیرد این است که نفت زیرپای ماست و آ ن را می فروشیم. حتی 
اگر آن را مفت هم می خریم بدهیم برود تا اندکی پول گیرمان بیاید، روشی است 
که معنایی جز چوب حراج زدن به ســرمایه های بین نســلی نــدارد. قالیباف 
علی القاعده حرف بی ربط و بی اطلاعی نمی زند که ما 30 درصد عدم النفع در 
مسئله معامله نفت داریم. این ضرر به دلیل هزینه های سرباری است که ناشی 
از تحریم هاست. بخشی از آن به شکل تخفیف است برای اینکه نفت ما را بخرند 
و در لابی هایی که مشتریان ما با قدرت های بزرگ جهانی می کنند این آوانس را 
بگیرند که 1۵ تــا 20 درصد زیرقیمت خرید کنند. ما هزینه این را می دهیم و 

شکم براداران چینی را پر می کنیم.« 
شــریعتی ادامه داد: »10 تا 1۵ درصد هم هزینه های سربار بانکی برای 
نقل و انتقال ارز، به این دلیل که  نمی خواهیم FATF را بپذیریم. راه برای حل 
مســئله تحریم باز بود. در پایان دولت روحانی و قبل از آن راه باز بود. برجام 
راه را باز کرده بود. آنها که آمدند برجام را آتش زدند و بعد هم در داخل قانون 
اشــتباه راهبردی لغو تحریم ها را از تصویب گذراندند و راه مذاکره و گفت وگو 
را با جهان بر روی دولت روحانی بستند، گمان کردند که می توانند به توافق 
بهتری برســند. سه سال رفتند و بررســی کردند اما یک خط بیش از برجام 
نتوانستند بگیرند و امروز در این نقطه هستیم که آقایان بگویند انتخابی است 
که خودمان کرده ایم این انتخاب را از طرف چه کسی کرده اید؟ چه کسی به 

شما اجازه داد چنین راهی را انتخاب کنید؟«
عضو شــورای مرکزی حــزب اتحاد ملت تاکید کرد: »در ســال 96 مردم 
24 میلیون رای به روحانی دادند که مســئله برجام و FATF را حل کند. چه 
کسی اجازه داد برخلاف رای 24 میلیونی روحانی عمل کنید و سرنوشت را به 

اینجا برسانید؟ قالیباف رئیس مجلسی بوده است که قانون راهبردی 
تصویب کرد و نگذاشت این اتفاق رخ دهد.«

حتی یک دلار هزینه هم زیاد است �
حمید حســینی، فعال حوزه نفت درباره این آمار به 
»هم میهن« گفت: »بــرآوردی که آقای قالیباف مطرح 
کرد، نمی دانم مربوط به چه بازه زمانی است. هزینه های 
صادرات نفت اخیراً کاهش پیدا کرده اســت. حداکثر 
تخفیف ایران در فروش نفت ســبک 10 درصد و در نفت ســنگین مقداری 
بیشــتر است. هز ینه های نقل و انتقال پول نیز حدود 3 درصد می شود. فکر 
می کنم عدد و رقمی که آقای قالیباف گفت، بالا و براساس ذهنیت های قبلی 
بود. حداکثــر هزینه های ما در حال حاضر بیش از 1۵ درصد نیســت. این 
هزینه ها یا تخفیف اســت، یا هزینه های بروکری )واســطه گری( و تراستی 
)شــرکت های خارجــی فعال در حــوزه نفــت و گاز که انتقال پــول را انجام 
می دهند(.«  او اضافه کرد: »دلیل این کاهش هزینه اول نیاز جهان به نفت 
ایران و دوم، سخت نگرفتن آمریکا در اجرای تحریم ها است. در حال حاضر 
نفت کش ها به خارک می آیند و بارگیری صورت می گیرد. درحالی که قبلًا ما 
باید نفت را منتقل و اســناد آن را تهیه می کردیم و هزینه نقل و انتقال را نیز 
خودمان پرداخت می کردیم. در زمان شروع تحریم ها که دوباره می خواستیم 
وارد بازار شــویم، این هزینــه 30 درصدی را پرداخــت می کردیم اما در حال 

حاضر، هزینه در این حد نیست.«
عضــو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشــیمی ایران 
اضافه کرد: »حتی 1 دلار هزینه اضافه، برای کشــور ضرر است. راه حل نیز 
اگر عاقل باشــیم توافق و لغو تحریم هاست. اینکه افقی برای این مسئله در 
نظر بگیریم، بستگی به این دارد که مردم چه کسی را انتخاب کنند. در این 
میان، مشــخص است که گفتمان ۵ نامزد دیگر با آقای پزشکیان فرق دارد. 
تنها گزینه ای که حداقل تلاش برای ایــن موضوع را به زبان می آورد و بحث 
سیاست خارجی و تحریم ها را به عنوان یک مشکل مطرح می کند، پزشکیان 
است. بقیه آقایان یا به این موضوع نمی پردازند یا دنبال بی اثر کردن تحریم ها 
هستند. بی اثر کردن تحریم یعنی هزینه دادن. اوپک سال گذشته در گزارشی 
اعلام کرد که ایران در 10 سال گذشته 4۵0 میلیارد دلار به خاطر تحریم ها از 

دست داده است. این خوشبینانه ترین تحلیلی است که تاکنون ارائه شده.«
حســینی تاکید کرد: »امیدوارم اگر مردم معتقدند که تحریم و سیاست 
خارجی مشکل ما هست، برای رفع آن زمان بگذارند و از این فرصتی که پیش 
آمده استفاده کنند و به پای صندوق های رای بیایند. این تنها راهی است که 

می توانیم به آن امید داشته باشیم.«

خرید نفت کشورهای تحریمی هزینه دارد �
محمدعلی خطیبی، نماینده پیشین ایران در 
اوپک، درباره هزینه های فروش نفت در شرایط 
تحریمی به هم میهن گفت: »مسئله فروش نفت 
تخصصی است و در شرایط مختلف بازار، تفاوت 
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استقبال قم از پزشکیان
اصول »حق و عدالت« اســت. من نمی بینم در دعواهای ما در دولت و مجلس، 
خدمت به مردم اصل باشد. آن چه امام و شهدا برای ما به یادگار گذاشتند، تلاش 

برای حل مسائل مردم بود اما ما به بی راهه رفتیم.« 
در این دیدار سیدحســن خمینی نیز مسئله اول کشور را مسئله اقتصادی 
و معیشــت خانوار و مشکلات اجتماعی پیامد آن عنوان کرد و افزود: »بسیاری 
از این مشکلات هم ریشه در سیاست داخلی و سیاست خارجی دارد. جز یک 
انتخابات پرشور با حضور اقشار گوناگون مردم، نمی توانیم در مذاکره با طرف های 
خارجی امتیازی بگیریم. مهم ترین شــرط برای عبور از مشکلات تشکیل یک 
دولت مقتدر با پشتوانه قوی مردمی است. در دهه 60 توان کارشناسی کشور به 
مراتب کمتر از اکنون بود اما مشکلات را بهتر حل می کردیم چون به تعبیر امام 

»همه با هم« بودیم.« 

قانون اساسی ذبح شده �
آیت الله اســدالله بیات زنجانی یکی دیگر از علمای ســاکن قم بود که 
پزشــکیان با او دیدار کرد. بیات زنجانی در این دیــدار از لزوم احیای قانون 
اساسی گفت:»یکی از مهم ترین کارهای کشور اجرای کامل قانون اساسی 
است. من نمی گویم قانون اساسی قرآن خداست، نمی گویم هیچ ایرادی 
ندارد اما باید قانون اساســی را احیا کنیم. خیلی از جاهای قانون اساسی 
ما ذبح شــده است. معتقدم اجرای کامل همین قانون اساسی بسیاری از 
مشکلات کشــور را حل می کند. اصول شما احیای قانون اساسی و دفاع 
از حقــوق مردم اســت.« او تاکید کرد:»اول این که صادق هســتید. مردم 
از شــما بی صداقتی ندیده اند. دوم پاک دست هستید. ما شما را به تدین 
می شناســیم.« بیات زنجانی همچنین از تخصص گرایی پزشکیان، تقدیر 
کرد: »در نظر من تخصص از تدین بالاتر است. این که گفتید از کارشناسان 
استفاده می کنید، ما را بیشتر به شما امیدوار کرد. روی این حرف بایستید. 
این نشانه صداقت شماست. کاندیداتوری شما به دلیل صداقت تان کار شما 
را سنگین می کند.« او دو گمشده امروز جامعه ایران را »قانون« و »آزادی« 
برشمرد و از پزشکیان خواســت که عهدش با مردم احیای قانون و احیای 
آزادی باشــد. بیات زنجانی ابراز امیدواری کرد که پزشکیان پیروز انتخابات 
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سلام آقای پزشــکیان. به قول خودتان؛ »خدا قوت .« راستش با سلامت 
اخلاقی و حرفه ای که از شما سراغ دارم، سخت است بگویم به انتخابات 
خوش آمدید. شما زیرمجموعه معدود مسئولان پاکدست ایران می گنجید 
تا جایی که رقبایتان پرونده ای یک هــزارم پرونده های خود پیدا نکردند، 
وگرنه تاکنون آن را برملا کرده بودند. البته معتقدم آوردن صریح نام شــما 
توسط رهبری، ورود شما را به عرصه انتخابات مجلس و ریاست جمهوری 

سهل تر کرد و تمام راه ها را برای رد یا عدم احراز صلاحیت تان بست.
حالا که وارد گود انتخابات شــده اید، برخی انتخاب احتمالی شما را 
تکرار دوم خرداد می دانند، اما معتقدم راهی سخت تر از دوم خرداد13۷6 
در پیش دارید، چراکه آن زمان شکاف بین حکومت و مردم چنین عمیقی 
نداشــت و مردم بذر امیدها را کاشته بودند برای تغییر. اما در این سال ها 
سرخورده شــدند، طبقه متوسط رفته رفته فقیرتر شــد و فقرا به فلاکت 
افتادند. اعتراضات  سراســری، صنفی و اقتصادی هم به اسم اغتشاش 
سرکوب شدند. اقوام و نزدیکان مقامات بر مناصب گمارده شدند و آنها با 
آزمون و خطاها، ایجاد رانت ها و بی تدبیری ایران را به لبه پرتگاه کشاندند. 
در این شــرایط، جایی برای نفس کشــیدن امید در جامعه نمانده است. 
درســت است با آمدن شــما انگار جان تازه ای به کالبد اصلاحات دمیده 
شده؛ اما بخش زیادی از مردم همچنان مردد هستند کنارتان بایستند یا 
نه. می ترسند شما هم در این سیستم معیوب از راه به درشوید؛ شمایی که 

سلامت تان را تایید می کنند.
من هم شــما را از سالیان دور می شناسم. آن زمان که بدون پرده با من 
مصاحبه کردید و گفتید: »مجلس با پزشکان دانه درشت قرارداد دارد و به 
همین دلیل است که توانسته اند قاضی زاده هاشمی )اولین وزیر بهداشت 
دولت روحانی( را تهدید به استیضاح کنند.« من شما را از آن زمان می شناسم 
که برای احیای خانه های بهداشت مجلس را به توپ انتقاد بستید. من شما 

را از آن زمان می شناسم که مصوبه اشتباه مجلس عدم تصویب اولیه طرح 
تحول ســلامت را »شوخی مجلس با سلامت مردم« دانستید. من شما را 
از آن زمانی می شناســم که می توانستید وارد کمیسیون هایی در مجلس 
شوید، همان کمیسیون هایی که دیگر نمایندگان با توصیف های پرطمطراق 
برایش سر و دست می شکستند، اما در کمیسیون بهداشت ماندید تا نظرات 

تخصصی بدهید؛ نه پوپولیستی یا سطحی.
آقای پزشکیان، شما را سال هاست می شناسم و می دانم محافظه کاری 
در مرام تان نیســت و بازیگری را یاد نگرفته اید. شاید به دلیل محافظه کار 
و بازیگر نبودن تان در برنامه های تلویزیونی آنطور که باید ظاهر نشــدید. 
پول پاشــی هم نمی کنید برای اثبات خودتان. حتی  وعده و شعار مالی و 

پولی پوپولیستی را سبک می دانید برای مردم ایران.
به جای همه آنچه انجام نمی دهید، اتفاق خوبی را رقم زدید و خواستید 
مردم بی پروا با شــما سخن بگویند و سوال بپرسند. من هم می خواهم از 
شــما به عنوان کاندیدای ریاســت جمهوری سوالاتی بپرســم و امیدوارم 

نهادهای نظارتی و امنیتی هم مانند شما سعه صدر داشته باشند.

آقــای پزشــکیان مــردم درمانده انــد از بــس »نگذاشــتند.« یــا 1 
»نمی گذارند.« را شنیدند. سیدمحمد خاتمی ۸سال این دو کلمه را 
به کار برد؛ اما یکبار تصمیم نگرفت با پشتوانه مردمی جلوی آنها بایستد. آیا 

با رای دادن به شما با این کلمات روبه رو نمی شویم؟

آقای پزشــکیان می دانید که قــدرت دولت در برابر قــدرت فراتر، 2 
تقریبــاً هیچ اســت. هنوز چیزی نگذشــته از زمانی که حســین 
امیرعبداللهیان وزیر بود؛ اما شــمخانی با وســاطت چیــن وارد مراوده با 
عربستان شــد. به صراحت می گویم بهتر و باســوادتر از ظریف در رجال 
سیاسی کنونی حوزه سیاست خارجه نداریم. او بهترین گزینه برای وزارت 
امورخارجه است. اما آنطور که او هم به صراحت گفته؛ تا دو روز مانند دیگر 
اعضای کابینه دولت روحانی و مردم از شلیک به هواپیمایی اوکراین خبر 
نداشته است. چندباری هم به همان بالایی ها گفته که »اگر کار خودمان 
بوده بگویید یه کاریش می کنیم تا جمع شود« و با جواب منفی روبه رو شد. 
اما او مانند مردم و رسانه ها پس از روشن شدن واقعیت شوکه شد. از کجا 
معلوم که این قدرت بالا شــما را شــوکه نکند؟ راستی شما هم در صورت 
رخداد چنین حوادثی برای »جمع کردن حادثه« اقدام می کنید! یا باز هم 
مردم با صراحت لهجه و روراســتی شما روبه رو می شوند و محرم دانستن 

مردم را از شعار و ادعا به واقعیت تبدیل می کنید؟

چند سوال از دکتر پزشکیان

گزارشگرهممیهن
پریسا هاشمی

نگاهتحلیلگر

چهارمیــن دلیل، آنکــه او در انتخابات مجلــس دوازدهم در 11 ۴ 
اســفندماه از ســوی شــورای نگهبان صلاحیتش رد شد؛ ولی 
صلاحیتــش هــم بــرای آن انتخابات و هم بــرای نامــزدی انتخابات 
ریاســت جمهوری چهاردهم احراز شــد و این احرازصلاحیت حاوی 
این پیام اســت که حاکمیت بی میل نیست که در سایه یک عقلانیت 
هوشمندانه و صد البته بر حسب ضرورت و جبر اجتماع و شرایط کشور، 
شخصیتی چون او را نه نیمکت نشین بلکه برای راهیابی به پاستور بازی 
دهد و شــانس اصلاح طلبان را به محک و آزمون بگذارد تا بلکه بتواند 
از مشکلات هزار توی کشور آواربرداری کند. نکته آن است که از میان 
پنج وزیر دولت رئیســی که برای انتخابات پیش رو نام نویســی کردند، 
هیچ کدام صلاحیت شان از سوی شورای نگهبان مورد تایید قرار نگرفت 
و همین خود نشانه و مؤیدی برای توانایی و ظرفیت راهیابی پزشکیان 

به پاستور است.

پنجمین دلیل برای راهیابی پزشــکیان به پاستور مرتبط با پایگاه ۵ 
اجتماعی و قومیتی اوست. به نظر می رسد که او حمایت استان های 
ترک زبان و کردزبان را همراه خود کند. حمایت اقوام کُرد از او بدان جهت 
اســت که مادرش متعلق به یکی از قومیت های کُرد اســت. به نظر هم 
می رسد که طبقات متوسط و تحصیلکرده شهری مشکلی با کنش ها و 

الگوهای رفتاری اش آنگونه که تاکنون نشان داده است، ندارند.

اما ششــمین دلیل، به تکثر آرایی اســت که قرار است از سوی ۶ 
جریان های اصولگرایی و جبهه پایداری به ســبد آرای قالیباف 
و جلیلی ســرریز شــود. آنگونه که نتایج انتخابات مجلس در اسفند 
گذشــته نشــان داد، قالیباف نفر چهارم آن انتخابات شد و انتخاب 
مجدد او نیز به ریاســت مجلس بیشــتر به واسطه آرای سازمان یافته 
فراکسیون مســتقل بوده است. در شرایط حاضر نیز اینگونه به نظر 
می رسد که با توجه به افشاگری ها )مخصوصاً از سوی طیف علی اکبر 
رائفی پور( چهره مورد اقبال اصولگرایان حول رزومه کاری قالیباف، 
نباید میزان رای قالیباف بیشتر از آرای او در انتخابات مجلس باشد. 
آن سوتر نیز مشخص است که سعید جلیلی به عنوان نماینده جریان 
پایــداری تا چه میــزان مورد اقبال افکار عمومــی خواهد بود. قطعاً 
کارنامه و رزومه کاری جلیلی برای افکار عمومی مشخص است و بعید 
است که موافقتی با نقش آفرینی مجدد او آن هم در بزرگترین دستگاه 
اجرایی کشــور یعنی قوه مجریه داشته باشد. البته، به نظر می رسد 
که میزان رای جلیلی از قالیباف بیشــتر باشــد. تحت این شــرایط 
قرعه و شانس پزشکیان به واسطه حمایت اصلاح طلبان و همچنین 
مشــارکت حداکثری و معنادار طبقات متوســط شــهری، نخبگان 
و تحصیلکــردگان و بیش از همه معیشــت طلبان و تحول خواهان، 
بالاست. سابقه انتخابات گذشته نیز نشــان داده است که مشارکت 
حداکثری فقط به واســطه حضور معنادار اصلاح طلبان رقم خورده 
اســت. انتخابات خرداد 13۷6 و انتخابات 13۸۸ و انتخابات 1392 

ریاست جمهوری مؤید این واقعیت است.
حال باید دید که آیا اصلاح طلبــان می توانند توپ روی نقطه 
پنالتی پزشکیان را درون دروازه پاستور کنند یا آنکه اجازه خواهند 

داد ابتکار عمل همچنان در اختیار جریان رقیب قرار گیرد؟

با احراز صلاحیت نامزدی مســعود پزشــکیان بــرای چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری، نظر برخی تحلیلگران حوزه انتخاباتی آن بوده 
است که او به جهت لزوم و ضرورت حفظ خط سیر یکدست سازی قدرت، 
شانســی برای ورود به پاستور را ندارد و بدان جهت او را با احرازصلاحیت 
وارد کارزار رقابت های انتخاباتی کرده اند که صرفاً تنور انتخابات با مشارکت 
اصلاح طلبان گرم شــود. بنابراین، این احرازصلاحیت پزشــکیان جنبه 
ابزاری داشته و چه بسا که ممکن است پزشکیان به سرنوشت عبدالناصر 
همتی در انتخابات 1400 دچار شــود. اما با اســتناد به مجموعه ای از 
شواهد و نشــانگان پیداســت که رابطه معناداری میان احرازصلاحیت 
پزشــکیان و رد و بی اعتباری فرضیه گرم شــدن تنور انتخابات به واسطه 
رقابتش با نامزدهای منتسب به جریان نواصولگرایی)محمدباقر قالیباف( 
و جریان جبهه پایداری )سعید جلیلی( وجود دارد. چراکه، پزشکیان به 
چند دلیل شــانس فراوانی برای ورود به پاستور دارد و آنگونه که از ظواهر 
و زوایای آشکار و پنهان آرایش ترکیب نامزدهای انتخاباتی پیداست، توپ 
پزشکیان روی نقطه پنالتی قرار گرفته و باید دید که اصلاح طلبان چگونه 
می توانند با گل کردن این توپ، آخرین فرصت نقش آفرینی خود را برای 

ورود به پاستور امتحان کنند؟

اولین دلیل متقن و مطمئن برای راهیابی پزشــکیان به پاســتور، 1 
ســلامت و عزت نفس اوســت و در سوابق و عملکردش در کسوت 
نمایندگی تبریز و نقش آفرینی در هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی، 
فسادی دیده و گزارش نشده است. فسادی که گفته می شود به صورت 

سیستماتیک اغلب سیاست ورزان کشور به آن آلوده شده اند.

دومیــن دلیل، مربوط به تخصص او در زمینه درمان اســت. او نه 2 
فارغ التحصیل پرابهام دانشگاه )ماستریخت( هلند و یا دانشگاه 
درجه چندم اروپا، بلکه فارغ التحصیل دانشــگاه علوم پزشکی تبریز 
اســت. پزشــکیان فوق تخصص و جراح قلب است و طبیبی است که 
بیماران خود را در یک بیمارســتان دولتی در تبریز درمان می کند. به 
واســطه رانت آموزشی نیز تخصص نگرفته اســت و او در معنای دقیق 

کلمه یک نخبه علمی است.

سومین دلیل، دینداری و تقوی و همچنین ساده زیستی او به رغم ۳ 
تمکن است. او تواضع، خاک نهادی، صداقت را بر خدعه، سادگی 
را لاکچریسم در ســبک زندگی و مردمی بودن را بر خودبرترپنداری و 
یا خودمردم پنداری ترجیح داده اســت. مرامنامه سیاســی اش مانند 
چهره اش، صمیمی و ساده است و آنچه را که می گوید، در افکار عمومی 
باورپذیر می شــود. در واقع او طبیبی است که امید کاذب برای جمله 
علت های امروز جامعه ایران نمی دهد. افزون بر این موارد، او دینداری 
است که هم تسلط به نصوص دینی دارد و هم آشنایی با اوراق مصاحف. 
او در کنار سیاست، یک قرآن پژوه است و همواره تلاش داشته است که 

فرزند زمان خویشتن باشد و فرزند خصایل خود نیز هم.

پزشکیان برای گرم کردن تنور نیامده است

کارشناسوتحلیلگرسیاس
صلاح الدین هرسنی

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

دلایلی که نشان می دهد اصلاح طلبان شانس گلزنی از روی نقطه پنالتی را دارند


